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روی موج کوتاه

محبوبه ولی، روزنامه نگار

10 سال پیش هم ابراهیم رئیسی 
در یک قدمی ریاســت قوه قضائیه بود، 
اما آن زمان از میان او، آملی لاریجانی، 
ناطق نوری، دری نجف آبادی و محمدی 
ری شهری، این آملی لاریجانی بود که به 
ریاست این قوه رسید. اکنون از آن مرداد 
1388 که صادق آملی لاریجانی رئیس 
دستگاه قضا شد بیش از 9 سال گذشته 
و کمتر از 9 ماه دیگر دو دوره پنج ساله 
ریاست او بر یکی از قوای سه گانه کشور 

تمام می شود.
از آن جا که معمولا رئیس قوه قضائیه 
از چندین ماه و حتی یک سال قبل به طور 
غیررسمی مشخص می شود، اکنون نیز 
مدتی است که به رسم دوره های پیشین، 
گمانه زنی ها درباره قاضی القضات بعدی 
آغاز شده است. اما چند روز پیش خبری 
منتشر شد که فراتر از گمانه زنی بود. فرید 
مدرســی از فعالان رسانه ای در صفحه 
شــخصی اش در توئیتر نوشت ریاست 

ابراهیم رئیســی بر قوه قضاییه قطعی 
شده و خبر از گفت وگوهای مقدماتی او 
با آملی لاریجانی برای چگونگی انتقال 
ریاست به او داد و درنهایت نیز نوشت که 
قرار است که معاونان قوه قضاییه نهایت 

همکاری را با رئیسی داشته باشند.
این خبر غیررســمی که در فضای 
مجازی منتشر شــد، موجی از تایید و 
تکذیب ها را با خود به همــراه آورد، اما 
منابع رسمی چنین خبری را نه تایید 
کردند و نه تکذیب. برخی رسانه ها پست 
اینستاگرامی ابراهیم رئیسی را نشانه 
تکذیب این خبر تفســیر کردند. او در 
حساب اینستاگرامی خود نوشته بود: 
»نگاه تحولی در آســتان قدس رضوی 
کُند و متوقف نخواهد شد. مصمم هستیم 
تا جایی که توان داریم و بدون سستی 
خدمت رسانی در جهت اهداف فرهنگی 
و محرومیت زدایی را به صورت تحولی 

دنبال کنیم.«
رسانه هایی که خبر فرید مدرسی را 
کذب می دانستند، نوشتند این پست 

ابراهیم رئیسی واکنشی به این خبر کذب 
بوده و او در آستان قدس خواهد ماند و 

جای دیگری نخواهد رفت. 
امتناع دادستان کل

 از پاسخ صریح
این تایید و تکذیب ها ادامه داشــت 
تا اینکه دیروز محمدجعفر منتظری، 
دادستان کل کشــور به این سوال که 
بالاخره این خبر صحــت دارد یا خیر، 
صرفا در دو جمله پاسخ داد: »فعلا فضای 
مجازی اســت و تا به فضــای حقیقی 

تبدیل شود طول می کشد.«
قطعا مقامات قوه قضائیه در جریان 
شــایعات چنــد روز گذشــته درباره 
جانشــین آملی لاریجانی هســتند و 
دادستان کل کشــور آمادگی ذهنی 
درباره این سوال را داشــته است اما او 
پاسخ روشنی به این سوال نداد و همین 
پاسخ دوپهلوی او منجر به تفسیرهای 

متفاوت از سوی رسانه ها شد.
برخــی آن را تاییــد تلویحی خبر 
جانشــینی ابراهیم رئیسی بر کرسی 

ریاست دستگاه قضا تعبیر و برخی دیگر 
اظهارات او را طعنــه به فضای مجازی 
و معطوف به بی اعتبــاری اخبار فضای 

مجازی عنوان کردند. 
یک سر و سه سودا

اخبــار مربوط به جلــوس ابراهیم 
رئیســی بر دســتگاه قضا، در حالی پر 
و بال گرفته که ســال گذشته همین 
موقع خبرهای دیگری مبنی بر برنامه 

محرمانه رئیسی برای حضور در انتخابات 
مجلس منتشر می شد. این اخبار حکایت 
از این داشــت که ابراهیم رئیسی برای 
راحت تر شدن دسترســی به پاستور، 
قطعا برای انتخابــات مجلس یازدهم 
لیست می بندد تا زمینه را برای جذب 
آرای بیشتر در 1400 فراهم کند. نه تنها 
پارسال همین موقع، بلکه همین چند ماه 
و چند هفته گذشته نیز همین فرضیات 

درباره او مطرح بود.
اما اکنون گفته می شود او همزمان 
که برای به قــدرت رســیدن جریان 
همســوی خود در قوه مجریه و مقننه 
تلاش می کند، قرار است خودش رئیس 

قوه سوم شود. 
در دستگاه قضا معمولا رسم بر این 
است که جانشــین رئیس قوه قضاییه، 
از چندین ماه و حتی یک ســال قبل به 
صورت غیررســمی تعیین می شود، 
دفتــری در اختیار او قــرار می گیرد و 
ارتباطات او با معاونان و بخشهای مختلف 
قوه شکل می گیرد تا با ساختار آشنا شود. 
این روند در مورد صادق آملی لاریجانی 
طی شد به ویژه که او پیش از ریاستش 
بر قوه قضائیه، یکی از فقهای شــورای 
نگهبان بود و ســوابقی در قوه قضائیه 

نداشت.
اما در مورد ابراهیم رئیسی به احتمال 
زیاد این فرآیند طی نشود، چراکه وی 
نه تنها با ساختار قوه قضائیه آشناست، 
بلکه مناصب مدیریتــی بالایی در این 
قوه داشته است. در واقع گذشته از خبر 
تایید نشده فرید مدرســی و واکنش 
دو پهلوی دادســتان کل کشور درباره 
ریاست رئیسی بر قوه قضائیه، سوابق او در 
دستگاه قضا نیز این گمان را تقویت کرده 
است. او سه سال است که تولیت آستان 
قدس رضوی را بر عهده دارد، اما پیش از 
این سه سال تمام دوران کاری خود را در 

قوه قضائیه سپری کرده است. 
20 ساله بود که دادستان کرج شد و 
بعدتر دادستانی همدان را نیز همزمان 
عهده دار شد. ســال 68 با حکم محمد 
یزدی، رئیس وقت قوه قضائیه به عنوان 
دادســتان تهران منصوب شد و تا سال 
73 نیز در این مسئولیت بود. از 73 تا 83 
یعنی به مدت ده ســال رئیس سازمان 
بازرسی کل کشــور و ده سال بعدش 
یعنی از 83 تا 93 نیز معاون اول رئیس 

قوه قضائیه بود.

رئیسی؛ گزینه ای »خاص« 
این سوابق و مناصب بالا در دستگاه 
قضا گمان ریاســت او بر قوه قضائیه را 
تقویت کرده به طوری که با مطرح شدن 
نام او، احتمال جانشینی سایر گزینه های 

احتمالی رنگ باخته است. 
پیش از این، آیت الله سیدمحمدرضا 
مدرسی یزدی، از فقهای شورای نگهبان 
و آیــت الله اعرافی، مدیــر حوزه های 
علمیه سراسر کشــور و امام جمعه قم 
برای جانشینی صادق آملی لاریجانی 
مطرح شــده بوده بودند که البته هر دو 
چنین اخباری را تکذیب کرده و شایعه 

خواندند.
با این حال منتقدان ریاست ابراهیم 
رئیسی بر قوه قضائیه با اشاره به حواشی 
که حول او وجود دارد مانند شکستش 
در انتخابــات ریاســت جمهــوری و 
زاویه ای که با دولــت روحانی دارد یا 
نقش وی در اعدام های سال 67، تصریح 
می کنند گزینه هایی کــه قبلا برای 
ریاست دستگاه قضا مطرح شده بودند، 
به دلیل نداشتن چنین حاشیه هایی 

مناسب تر بودند.  
همزمان کــه منتقــدان تحلیل 
می کنند و دلیــل و برهان می آورند که 
رئیسی گزینه مناسبی برای ریاست این 
قوه نیست و جبهه مقابل چنین خبری را 
از اساس تکذیب می کند، مراجع رسمی 
سکوت اختیار کرده و این خبر را نه تایید 
و نه تکذیب می کنند. آنها نمی خواهند 
پایان کار رئیس فعلی دستگاه قضا و آغاز 
به کار رئیس جدید با جنجال و حواشی 
آمیخته شود.  اما منتقدان ریاست رئیسی 
بر قوه قضائیه معتقدند که اگر این اخبار 
صحت داشــته باشــد و او واقعا قاضی 
القضات بعدی باشد، حاشیه و جنجال در 
این قوه و سایر دستگاه ها اجتناب ناپذیر 

خواهد بود.

منتظری اخبار قاضی القضات شدن رئیسی را نه تایید کرد و نه تکذیب

واکنش دوپهلو

خبر

 یک هفته بعد از خبرهای ضد و نقیض و غیررسمی درباره تعیین ابراهیم رئیسی به عنوان قاضی القضات بعدی، دیروز 
یک واکنش رسمی، گمانه زنی ها را درباره این موضوع وارد فاز جدیدی کرد؛ واکنشی دو پهلو که دقیقا با دو نوع برداشت 
متفاوت به محل اختلاف میان محافل خبری تبدیل شد. برخی آن را تایید تلویحی انتخاب رئیسی برای ریاست دستگاه 

قضا قلمداد کردند و برخی دیگر طعنه دادستان کل کشور به خبرهای مجازی. 

نــاو هواپیمابر آمریکایی اســتنیس روز 
گذشته به آب های خلیج فارس وارد شد.

به گزارش ایسنا، به نقل از رادیو لیبرتی، 
ورود ناو هواپیمابر آمریکا به خلیج فارس پس 
از تصمیم دونالد ترامپ برای خروج از توافق 
هسته ای، اولین حضور این ناو در این منطقه 
است که قابل توجه ترین موضوع در منطقه 

می باشد.
ناو هواپیمابر یواس اس جان سی. استنیس 
در خلال تهدیدهای مقامــات ایرانی برای 
بستن تنگه هرمز که تنها گذرگاه کشتیرانی 

است، به خلیج فارس رسیده است.
گفته می شــود که کشــتی های ســپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی ایران این ناو و گروه 
حمله آن را در حال رسیدن دنبال کرده اند. 
همچنین ادعا شده اســت که هواپیماهای 
بی خلبــان و راکت هایــی نیز بــا فاصله  از 

کشتی های آمریکایی آزمایش شده اند.
همچنیــن گــزارش شــده اســت که 
دریانــوردان ایرانی در کشــتی  های همراه 
در حــال عکس بــرداری و فیلم بــرداری از 

کشتی های آمریکایی بوده اند.
به گزارش ایســنا، نیروی دریایی ایالات 
متحده آمریکا پیش از این گزارش داده بود 
که گروه حملــه ناو هواپیمابر بــا هدایت ابر 
ناو کلاس نیمیتــز به نام یــو اس  اس  جان.  

اســتنیس به خاورمیانه رســیده و با حضور 
آن اکنون دوره هشــت ماهه ای که هیچ ناو 
هواپیمابر آمریکایی در منطقه نبود، به پایان 

رسیده است.
این ناو هواپیمابر با تکیه بر پنجمین دسته 
کشتی های جنگی که مســئولیت فعالیت 
دریایی آمریکا در دریای عرب و خلیج فارس 
را دارد، بــه مدت حداقل دو مــاه در منطقه 

مستقر خواهد بود.
براساس گزارش خبرگزاری صدای آمریکا 
که بودجه آن توســط دولــت آمریکا تامین 
می شود، این گروه حمله ناو هواپیمابر برای 
»کمک به مبارزه علیه گروه تروریستی داعش 

در عراق و ســوریه و جنگ افغانستان به کار 
گرفته می شود«.

علاوه بــر این یکــی از مقامــات دفاعی 
آمریکایی در گزارش هــای اخیر تایید کرده 

بود که آمریکا با تقویت حضور خود در ایران 
»پیامی« برای تهــران دارد و آن طور که به 
صدای آمریکا گفته اســت، »تنها حضور در 

آن جا نمایش قدرت به ایران است«.

جزئیاتی از اقدامات کشتی های سپاه در محدوده ناو آمریکایی استنیس
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باقری درمنی اعدام شد
بامداد دیروز حکم حمیدرضا باقری درمنی 
که به جرم افســاد فی الارض از طریق تشکیل 
شبکه کلاهبرداری و رشــاء به اعدام محکوم 

شده بود، به اجرا گذاشته و اعدام شد.
    

احتمالا بودجه روز سه شنبه 
به مجلس تقدیم شود

بهروز نعمتی، ســخنگوی هیئت رئیســه 
مجلس شورای اســلامی به مهر گفت: هنوز 
دولت به صورت رســمی اعلام نکرده که چه 
زمانی لایحه بودجه ســال آینده را به مجلس 
ارائه می کند اما به احتمال زیاد لایحه بودجه 
98 در روز سه شنبه هفته جاری )4 دی ماه( به 

مجلس شورای اسلامی تقدیم می شود.
    

رئیس مجلس ملی جمهوری 
آذربایجان به ایران می آید

»اکتای اســداف«، رئیــس مجلس ملی 
جمهــوری آذربایجــان در رأس یک هیات 
پارلمانی بنا به دعوت رئیس مجلس شــورای 
اســلامی از تاریخ چهارم لغایــت پنجم دی 
ماه به کشــورمان ســفر خواهد کرد. وی در 
این ســفر علاوه بر دیدار، مذاکره و کنفرانس 
خبری مشترک با علی لاریجانی، همچنین با 
رئیس جمهوری، دبیر شورای عالی امنیت ملی 
و وزیر امورخارجه کشورمان ملاقات و در شهر 

ارومیه نیز برنامه هایی خواهد داشت.
    

واکنش پسران هاشمی  به مستند 
»هاشمی زنده است«

یاسرهاشمی: به نظر می آید که این مستند 
از ســوی ارگان های خاص به صورت سفارشی 
ساخته شده بود که بیشتر در جهت تخریب آیت ا... 
هاشمی بود. متاسفانه صحنه ها، تصاویر و اطلاعات 
دروغ در این فیلم بسیار زیاد بود و حتی مشخص 
شد که این فیلم از وزارت ارشاد مجوز نگرفته است. 
محسن هاشمی: اینطور تلقی نشود که ما تغییر 
کرده ایم و دیگر عملکرد خود در دهه های گذشته 
را قبول نداریم اما برای اینکه مســئولیت آن را 
نپذیریم، با طرح ادعاهای غیر مستند، می خواهیم 
آن را به گردن فرد دیگری مانند مرحوم آیت الله 

هاشمی رفسنجانی بیاندازیم.
    

درخواست سیف برای 
اعاده رسیدگی به پرونده اش

عادل آذر، رئیس دیوان محاســبات درباره 
آخرین وضعیت حکم ولی الله سیف، رییس کل 
سابق بانک مرکزی به ایرنا گفت: سیف نامه ای 
به بنده به عنوان رئیس دیوان محاسبات نوشته 
و اعلام کرد مدارک و مستنداتی دارد که نشان 
بیگناهی وی است. نامه هم اکنون در اختیار بنده 
قرار دارد و ما مستندات را خواسته ایم تا به حاکم 
شرع بدهیم اگر حاکم شــرع تایید کند اعاده 
رسیدگی می شود. حکم انفصال سیف یکساله 
اســت و وضعیت او هم اکنون در مرحله اعاده 

رسیدگی است.
    

افزایش 100 درصدی 
حقوق شهرداران

افشــار، مدیر کل دفتر شــوراهای وزارت 
کشور به ایســنا گفت: با توجه به پائین بودن 
حقوق شــهرداران که گاه کمتر از 3 میلیون 
تومان بوده تلاش کردیم تــا در هیئت دولت 
آئین نامه اصلاح حقوق و مزایای شــهرداران 
را مصــوب کنیم. از ایــن رو آئین نامه افزایش 
حقوق و مزایای شــهرداران در هیئت دولت 
تصویب شده و افزایش 100 درصدی در حقوق 

شهرداران اتفاق می افتد.
    

خرید هواپیمای روسی و 
اوکراینی زیر ذره بین مجلس

محمدرضا رضایی کوچی، رئیس کمیسیون 
عمران مجلس به تســنیم گفت: کمیسیون 
عمران، جمعی از کارشناســان و متخصصان 
صنعت هوایی کشور را مأمور بررسی وضعیت 
و کیفیت هواپیماهای مســافربری روســی و 
اوکراینی کرده اســت. برنامه ریزی  شــده تا 
مسئولان شرکت هواپیمایی کشوری نیز روز 
)سه شــنبه 4 دی( در این کمیسیون حضور 
یابند. در این جلســه موضوع قــرار داد خرید 
هواپیما از شــرکت ای تی آر، ایرباس، بوئینگ 
و همچنین اخباری مبنی بــر خرید هواپیما 
ســوخو 100 و همچنین اکراینــی آنتونوف 
بررسی می شود. ایمنی هواپیما اولویت اول ما 

برای خرید هواپیما است.

گذشته از خبر تایید نشده 
فرید مدرسی و واکنش دو 

پهلوی دادستان کل کشور 
درباره ریاست رئیسی بر 
قوه قضائیه، سوابق او در 

دستگاه قضا نیز این گمان 
را تقویت کرده است

 برخی پاسخ دوپهلوی 
دادستان کل کشور را تایید 

تلویحی خبر جانشینی 
ابراهیم رئیسی بر کرسی 

ریاست دستگاه قضا تعبیر 
و برخی دیگر اظهارات او 
را طعنه به فضای مجازی 
و معطوف به بی اعتباری 

اخبار فضای مجازی عنوان 
کردند

رییس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، 
ضمن تشــریح دلایل به تعویق افتادن زمان ارائه لایحه 
بودجه از سوی دولت، تاکید کرد که سقف 447 میلیاردی 
بودجه ســال آینده محقق نخواهد شــد و گفت: بحث 
صندوق توســعه ملی مربوط به سیاست های کلی نظام 
اســت و طبیعتاً برای تصمیم گیری درباره آن حتماً باید 
نظر رهبری اخذ شود که ایشان حداقل واریز به صندوق 

توسعه ملی باید همان 20درصد را اعلام کردند. 
بحث برداشت از این صندوق نیز بحثی جداگانه است 

که در زمان خود اگر رهبری فرمودند مطرح خواهد شد.
غلامرضا تاجگردون در گفت وگو بــا ایلنا ادامه داد: 
سهم واریز به صندوق توسعه ملی قاعدتاً باید 34درصد 
باشد اما دولت این سهم را در لایحه تا 10درصد کاهش 
داده بود و قرار است این سهم تاحدودی بیشتر شده و به 

20درصد برسد.
تعویق ارائه لایحه بودجه 

ربطی به احیای زاینده رود ندارد
وی با اشــاره به دیرکرد دولت در ارائه لایحه بودجه 

ســال آینده کل کشــور، درباره علت به تعویق افتادن 
زمــان تقدیم این لایحه بــه مجلس اظهار کرد: شــاید 
بتوان علــت اصلــی تاخیــر در ارائه لایحــه بودجه از 
جانــب دولت و بــه تعویق افتــادن زمــان تقدیم این 
 لایحــه را در بحث تحریم ها و مشــکلات ناشــی از آن 

جست وجو کرد.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در پاسخ به 
پرسشی درخصوص علت به تعویق انداختن زمان ارائه 
لایحه بودجه به منظور بازنگــری در برخی موضوعات 
ازجملــه تصمیم گیری درمــورد قیمــت حامل های 
انرژی، دلار یا تخصیص بودجــه به موضوعاتی همچون 
احیــای زاینــده رود گفت: بحــث اصفهــان و احیای 
زاینده رود که بــه هیچ عنــوان در ایــن رابطه دخیل 

 نیســت. بحث حامل های انرژی هم از این حیث مطرح 
نیست.

سقف ۴۴۷ هزار میلیاردی بودجه ۹۸
 محقق نمی شود

تاجگــردون همچنیــن دربــاره علــت عــدم 
اتخاذ ایــن تصمیمــات تا پیــش از این، تاکیــد کرد: 
بودجه رفت و برگشــت بسیاری داشــت و در مجلس 
هم گفته شــد که ســقف 447 هــزار میلیــاردی که 
 اعــلام شــده بســیار زیــاد بــوده و قابل تحقــق

 نیست.
او ادامه داد: درواقع این عدد برای شــرایط تحریمی 
مناسب نیست و گویا سقف بودجه را شرایط عادی درنظر 

گرفته اند. درنتیجه قرار شد تعدیل شود.

تاجگردون توضیح داد

نظر رهبری درباره میزان واریز به صندوق توسعه ملی در بودجه ۹۸ 


